

ABSTRACT OF THE STUDY

Ultrasound has been used for assessment of the gestational age of the fetus for years. Tibial length is not used as routine in assessing the gestational age in many countries. The main objective of this study was to determine the gestational age by ultrasound measurement of tibial length of the fetus in the second and third trimesters of pregnancy. The study was conducted as facility-based descriptive cross sectional study conducted at alsaudi hospital,s antenatal care clinics. A total of 75 pregnant ladies in their second and third trimesters were enrolled to ultrasound measurements of the tibial length and also biparietal diameter and femur length during a period of two months. It was possible to obtain certain last menstrual period for all participants to assess the gestational age. A written informed consent was taken from all participants. In the manual assessment of gestational age from one to three days were omitted and from four to six days were considered a week. The tibial lengths at different gestational ages were measured in millimeters. The obtained tibial lengths were compared to standard reference values for same gestational ages. The gestational ages by certain last menstrual period was compared to that obtained from measured tibial length ($R^2 = 0.9428$), femur length ($R^2 = 0.953$) and biparietal diameter ($R^2 = 0.875$). Analysis was done using T-test -to compare means- and other test for correlation. It was found

that the mean gestational age by last menstrual period was statistically *not* significant ($p < .829$) when compared to mean gestational age by tibial length. At other hand the mean gestational age by last menstrual period was statistically significant ($p < .000$) when compared to mean gestational age by femur length and biparietal diameter. The mean gestational age by obtained tibial length was found statistically *not* significant ($p < .120$) when compared to mean gestational age by standard tibial length. Also the mean tibial length of obtained values was found statistically *not* significant ($p < .709$) when compared to mean tibial length of the standard values. Equation was obtained to calculate the gestational age using fetal tibial length which was; $(GA = 0.4492 * TL + 8.2956)$. The study concluded that ultrasound fetal tibial length was good and more reliable in assessment of the gestational age in the second and third trimesters of pregnancy compared to femur length and biparietal diameter. But it needs a standard reference values for comparison. Negligible difference was found between obtained mean tibial length and mean tibial length of standard reference ($R^2 = 0.951$). Also a Negligible difference was found between gestational age of obtained tibial length and gestational age of standard reference ($R^2 = 0.965$). Using the above equation gestational age can be determined by ultrasound measurements of fetal tibial length. As pregnancy continues the femur length and biparietal diameter become less reliable in

assessing gestational age compared to tibial length. Sudanese reference values for ultrasound fetal tibial length can be achieved using more reliable and well designed studies. Difficulty was found when measuring tibial length in early mid trimester of pregnancy.

ملخص الدراسة

أستخدمت الموجات فوق الصوتية لتحديد عمر الجنين لسنوات عديدة. قياس طول الشظية بالموجات فوق الصوتية لتحديد عمر الجنين غير روتيني في العديد من الدول. الهدف الأساسي من هذه الدراسة هو تحديد عمر الجنين بـ قياس طول الشظية للجنين في الثلث الثاني و الثالث للحمل عن طريق الموجات فوق الصوتية. أجريت الدراسة كدراسة مقطعية وصفية في عيادات الحوامل بالمستشفى السعودي. تم اختيار 75 من السيدات الحوامل في

الثالث الثاني و الثالث من الحمل للدراسة, و قد خضعن لقياس طول الشظية للجنين, طول الفخذ وطول عظمتي الجدار بالموجات فوق الصوتية و ذلك في فترة شهرين هي مدة الدراسة. أمكن تحديد عمر الجنين من خلال تحديد آخر دورة شهرية لكل السيدات المشاركات. تم أخذ موافقة كتابية بالمشاركة من كل السيدات المشاركات في الدراسة. في التقييم اليدوي لعمر الجنين تم حذف الأيام من واحد ألي ثلاثة كما تم اعتبار الأيام من أربعة ألي ستة كأسبوع كامل. تم قياس طول الشظية بالمليمترات لمختلف الأعمار الجنينية. تم مقارنة الأعمار المتحصل عليها لطول الشظية مع القياسات المرجعية لطول الشظية و ذلك لمختلف الأعمار الجنينية. الأعمار الجنينية المتحصل عليها من تحديد آخر دورة شهرية تم مقارنتها بالأعمار الجنينية المتحصل عليها ب قياس طول الشظية ($R^2 = 0.9428$) ,طول الفخذ ($R^2 = 0.953$) و طول عظمتي الجدار ($R^2 = 0.875$). تم التحليل باستخدام اختبار (تي) لمقارنة المتوسطات و كذلك اختبار المقاربة. وجد أن متوسط عمر الجنين عن طريق تحديد آخر دورة شهرية ذا أحصائية غير معنوية ($p < 0.829$) عند مقارنته بمتوسط عمر الجنين عن طريق قياس طول الشظية. بالمقابل فأن متوسط عمر الجنين عن طريق تحديد آخر دورة شهرية وجد ذا أحصائية معنوية ($p < 0.000$) عند مقارنته بمتوسط عمر الجنين عن طريق قياس طول الفخذ و طول عظمتي الجدار. كما أن متوسط عمر الجنين المتحصل عليه ب قياس طول الشظية وجد ذا أحصائية غير معنوية ($p < 0.120$) عند مقارنته بمتوسط عمر الجنين عن طريق طول الشظية من القيم المرجعية. كذلك فأن متوسط طول الشظية المتحصل عليه وجد ذا أحصائية غير معنوية ($p < 0.709$) عند مقارنته مع متوسط طول الشظية من القيم المرجعية. أمكن إيجاد معادلة لحساب عمر الجنين ب قياس طول الشظية وهي: ($GA = 0.4492 * TL + 8.2956$). خلصت الدراسة ألي أن قياس طول الشظية للجنين عن طريق

الموجات فوق الصوتية لتحديد عمر الجنين هو جيد وأكثر اعتماداً عليه في الثلوث الثاني و الثالث من الحمل م مقارنة مع قياس طول الفخذ وطول عظمتي الجدار, لكنه يحتاج ألي قيم مرجعية للمقارنة. وجد أن فرقاً يمكن تجاهله بين متوسط طول الشظية المتحصل عليه و متوسط طول الشظية من المرجعية ($R^2 = 0.951$). كذلك وجرّفت يمكن تجاهله بين متوسط عمر الجنين المتحصل عليه ب قياس طول الشظية و متوسط عمر الجنين المتحصل عليه من طول الشظية للمرجعية ($R^2 = 0.965$). باستخدام المعادلة ألاه يمكن حساب عمر الجنين ب قياس طول الشظية للجنين عن طريق الموجات فوق الصوتية. كلما تقدم الحمل فأن قياس طول الفخذ و طول عظمتي الجدار يصبح أقل كفاءة في تحديد عمر الجنين م مقارنة ب قياس طول الشظية. ال قيم المرجعية لطول الشظية للجنين بالنسبة للسودانيين يمكن الحصول عليها باستخدام دراسات مصممة جيداً. وجدت صعوبات في قياس طول الشظية للاعمار الجنينية في بداية الثلوث الثاني للحمل.